

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

08 شباط (فبراير) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



غرفة قطر تبحث التعاون التنهوى والتجارة الخارجية مع فنلندا

بحث النائب الأول لرئيس غرفة تجارة وصناعة قطر، محمد بن أحمد بن طوار الكواري، مع وزير التعاون التنموي والتجارة الخارجية في فنلندا، فيللي سكيناري، العلاقات الاقتصادية والتجارية وسبل تعزيزها وتطويرها. وجرى خلال اللقاء استعراض لمناخ الاستثمار والفرص المتاحة في البلدين، وتعزيز التعاون بين رجال الأعمال القطريين ونظرائهم الفنانديين لإقامة استثمارات مشتركة ومتبادلة.

ولفت الكواري إلى أنّ "القطاع الخاص القطري يرحب بتعزيز التعاون مع نظيره الفنلندي خصوصا في القطاعات التي تعتمد على التكنولوجيا المتقدمة"، مؤكدا "حرص غرفة قطر على تعزيز علاقات التعاون بين أصحاب الأعمال القطربين ونظرائهم من دول

العالم"، داعياً الجانب الفناندي إلى "الاستثمار في قطر والاستفادة من المحفزات التي توفرها للمستثمر الأجنبي ومن البنية التحتية المتطورة والتشريعات الاقتصادية الرائدة".

من جانبه، أشاد سكيناري بعلاقات الصداقة القوية التي تربط البلدين، مستعرضا مجالات عديدة للتعاون يمكن بحثها خصوصا في قطاعات النفط والغاز والصناعات والتكنولوجيا. واستعرض سكيناري مناخ الاستثمار الجذاب في فنلندا، داعيا رجال الأعمال إلى الاستثمار في بلاده، مشيرا إلى أنه يتطلع لأن يرى المزيد من الشركات القطرية في فنلندا.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)

■ Qatar Chamber Discusses Development Cooperation & Foreign Trade with Finland

The First Vice President of the Qatar Chamber of Commerce and Industry, Mohammed bin Ahmed bin Twar Al-Kuwari, discussed economic and trade relations with the Minister of Development Cooperation and Foreign Trade of Finland, Velle Skänari, and ways to enhance and develop them. During the meeting, they reviewed the investment climate and opportunities available in the two countries, and enhancing cooperation between Qatari businessmen and their Finnish counterparts to establish joint and mutual investments.

Al-Kuwari pointed out that "the Qatari private sector welcomes the strengthening of cooperation with its Finnish counterpart, especially in sectors that rely on advanced technology," stressing "Qatar Chamber's keenness to

strengthen cooperation relations between Qatari business owners and their counterparts from around the world," calling on the Finnish side to "invest in Qatar and benefit from the incentives it provides to foreign investors, advanced infrastructure and pioneering economic legislation."

For his part, Skinary praised the strong friendly relations between the two countries, reviewing many areas of cooperation that can be discussed, especially in the oil and gas, industries, and technology sectors. Skinary reviewed the attractive investment climate in Finland, calling on businessmen to invest in his country, noting that he looks forward to seeing more Qatari companies in Finland.

Source (Al-Araby Al-Jadeed, Edited)

"ووديز" تونح الاقتصاد الوصرى نظرة وستقبلية وستقرة

إلى 34.224 مليار دولار في يناير (كانون الثاني) الماضي بعد أن بلغ 34 مليار دولار في ديسمبر (كانون الأول) من عام 2022. وتواجه مصر نقصاً في النقد الأجنبي على الرغم من السماح للجنيه المصري بالانخفاض الحاد في الأشهر القليلة الماضية. ومن المتوقع أن يتسارع التضخم الرئيسي في مصر أكثر بعد أن قفز إلى أعلى مستوياته في خمس سنوات في ديسمبر /كانون الأول.



خفضت وكالة موديز للتصنيف الأنتماني، تصنيف مصر السيادي درجة واحدة إلى B3 من B2 كاشفة عن تراجع احتياطات مصر من النقد الأجنبي وقدرتها على امتصاص الصدمات الخارجية. وغيرت الوكالة نظرتها المستقبلية لمصر إلى مستقرة من سلبية. وأعلنت "موديز"، عن أنها لا تتوقع انتعاش السيولة في مصر وتحسن وضعها الخارجي سريعاً

وكان أعلن البنك المركزي المصري في بيان، عن ارتفاع صافى الاحتياطى الأجنبى،

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

■ "Moody's" gives the Egyptian Economy a Stable Outlook

Moody's downgraded Egypt's sovereign rating by one notch to B3 from B2, revealing Egypt's declining foreign exchange reserves and ability to absorb external shocks. The agency changed its outlook for Egypt to be stable from negative. "Moody's," said it did not expect Egypt's liquidity to recover and its external position to improve rapidly.

The Central Bank of Egypt announced in a statement that

net foreign reserves rose to \$ 34.224 billion in January from \$ 34 billion in December 2022.

Egypt is facing a foreign exchange shortage despite allowing the Egyptian pound to fall sharply in recent months. Egypt's headline inflation is expected to accelerate further after jumping to a five-year high in December.

Source (Al-Arabiya.net, Edited)

احتياطات العراق الأجنبية تلامس 115 مليار دولار

كشف المستشار المالي لرئيس الوزراء العراقي، مظهر محمد صالح، عن ملامسة احتياطات العراق الأجنبية 115 مليار دولار. وأكد صالح، أن "تعديل سعر الصرف يدعم ارتفاع الاحتياطات، نظراً لأن موازنة 2023 مبيت ستعتمد سعر الصرف الذي صادق عليه مجلس الوزراء"، لافتا إلى أن "قرار تعديل سعر صرف الدينار العراقي مقابل الدولار يتناسب والارتفاع الحالي في الحساب الجاري لميزان المدفوعات إلى الناتج المحلي الإجمالي المعررة، والذي تبلغ نسبته حاليا نحو 15 في

لقرابة 20 شهرا استيراديا في حين أن المعدل العالمي هو ثلاثة أشهر"، موضحا أن "قرار رفع قيمة الدينار العراقي سيؤدي إلى مكافحة الانشطة والتوقعات التضخمية التي تفاقمت في الأشهر الثلاثة الأخيرة، إذ اتبع البنك المركزي العراقي هذه المرة نمطا متشددا من أنماط السياسة النقدية التي تكافح التضخم من خلال تعظيم القيمة الخارجية للنقد العراقي، بغية فرض الاستقرار في المستوى العام للأسعار وأهميته في استقرار الدخل النقدي للجمهور والحفاظ على مستويات المعيشة".

وصادق مجلس الوزراء العراقي، على قرار

مجلس إدارة البنك المركزي العراقي بتعديل سُعر صرف الدولار مقابل الدينار، بما يعادل 1300 دينار للدولار الواحد. المصدر (موقع العربية. نت، بتصرف)



The financial adviser to the Iraqi Prime Minister, Mazhar Mohammed Saleh, revealed that Irag's foreign reserves touched \$ 115 billion. Saleh stressed that "the adjustment of the exchange rate supports the rise in reserves, given that the 2023 budget will adopt the exchange rate approved by the Council of Ministers," pointing out that "the decision to amend the exchange rate of the Iraqi dinar against the dollar is commensurate with the current rise in the current account of the balance of payments to Iraq's GDP, which currently stands at about 15 percent, which prompted the policy Monetary to the need to adjust the exchange rate and raise the external value of the Iraqi dinar." He noted that "the decision supports the availability of official foreign reserves supporting Iraq touched 115 billion dollars, which provides standard coverage for Iraq's total foreign trade for nearly 20 months of import, while the global



average is three months," explaining that "the decision to raise the value of the Iraqi dinar will combat activities and inflationary expectations that have worsened in the last three months, as the Central Bank of Iraq followed this time a strict pattern of monetary policy patterns that combat inflation by maximizing the value Foreign Affairs of the Iraqi currency, in order to impose stability in the general level of prices and its importance in stabilizing the monetary income of the public and maintaining living standards".

The Iraqi Council of Ministers approved the decision of the Board of Directors of the Central Bank of Iraq to amend the exchange rate of the dollar against the dinar, equivalent to 1300 dinars per dollar.

Source (Al-Arabiya.net, Edited)

ارتفاع تدفقات الاستثمار الأجنبي للسعودية $10.7\,$ في الهئة $10.7\,$

الحياة، و فقاً لر ؤية المملكة 2030، وبما يحقق معدلات نمو مرتفعة وتوفير فرص تشغيل أكبر، إضافة إلى رفع مستوى الخدمات الأساسية والاجتماعية، وتعزيز دور القطاع الخاص، وتنمية المحتوى المحلى والصناعة المحلية، وفي الوقت نفسه تعزيز الموقف المالى القوي للبلاد". وأكد الجدعان أن "السعودية في وضع جيد مع تحديات الوضع الراهن، والسياسات التي نفذتها الحكومة استباقياً، التي أسهمت في الحد من تأثير هذه التحديات"،

مشيراً إلى أنّ "الاقتصاد السعودي حقق تطورات إيجابية ملموسة على الصعيدين الاقتصادي والمالى خلال العام 2022 المنصرم، حيث تجاوز التوقعات السابقة المحلية والدولية".

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)



The Saudi Ministry of Investment disclosed that foreign direct investment inflows increased by 10.7 percent in the third quarter of 2022 compared to the same period of the previous year. According to the ministry's latest data, foreign direct investment inflows totaled 7.2 billion rivals (\$1.9 billion) in the third quarter of 2022, compared to 6.5 billion riyals in the third quarter of 2021.

In parallel, Minister of Finance and Chairman of the Financial Sector Development Program Committee, Mohammed Al-Jadaan, stressed that "Saudi Arabia seeks to progress at a higher pace in the process of implementing comprehensive structural reforms, including financial sector reforms, by implementing strategies, programs, and projects that drive sustainable economic growth and raise the quality of life, in accordance with the Kingdom's Vision



أفصحت وزارة الاستثمار السعودية، عن ارتفاع تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر 10.7 في المئة في الربع الثالث من العام2022 مقابل الفترة نفسها من العام السابق. ووفقاً لأحدث بيانات للوزارة بلغ إجمالي تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر 7.2 مليار ريال (1.9 مليار دولار) في الربع الثالث من العام 2022، مقابل 6.5 مليار ريال في الربع الثالث من العام 2021.

في الموازاة، أكّد وزير المالية رئيس لجنة

برنامج تطوير القطاع المالي محمد الجدعان، أنّ "السعودية تسعى إلى التقدم بوتيرة أعلى في عمليّة تنفيذ الإصلاحات الهيكلية الشاملة، ومن ضمنها إصلاحات القطاع المالي، عبر تنفيذ الاستراتيجيات والبرامج والمشاريع الدافعة لتعزيز النمو الاقتصادي المستدام، ورفع جودة

2030, in order to achieve high growth rates and provide greater employment opportunities, in addition to raising the level of basic and social services, enhancing the role of the private sector, and developing of local content and domestic industry, while at the same time strengthening the country's strong fiscal position".

Al-Jadaan stressed that "Saudi Arabia is in a good position with the challenges of the current situation, and the policies implemented by the government proactively, which contributed to reducing the impact of these challenges," noting that "the Saudi economy achieved tangible positive developments at the economic and financial levels during the past 2022, as it exceeded previous local and international expectations."

Source (Asharq Al-Awsat, Edited)

في المئة، فيما من المتوقع أن تسجل 2.2 في المُّنة العام الجاري، وهي أقل نسبة متوقعة بين الاقتصاديات الخليجية

ووفق البنك فإنّ لدى الكويت سيولة جيدة، محذرا من استمرار الخلافات السياسية التي قد تؤثر على التصنيف، مبينا أنه بعيداً عن النقط، فإن القطاع غير النفطى مزدهر، وآفاق الطلب المحلى مستقرة، حيث تشير البيانات إلى توسع سوق العمل ونمو متجدد في عدد الوافدين، إضافة إلى توسع ائتماني ثابت رغم الارتفاع في أسعار الفائدة. المصدر (صحيفة الراي الكويتية، بتصرف)



Kuwait achieved the Highest Fiscal Balance in 2022

A report issued by Mitsubishi UFG Bank, Japan's largest bank, showed that Kuwait achieved the highest fiscal

balance among all Gulf countries in 2022, as a percentage of GDP. It also came second in the current account balance as a percentage of GDP last year after Qatar, expecting to maintain its second position in the Gulf in 2023.

In a report on its forecasts for the Middle East for 2023, the bank indicated that Kuwait achieved the second highest rate of real GDP growth among the GCC countries in 2022, after reaching 6.4 percent, while it is expected to record 2.2

الكويت تحقق أعلى ميزان مالي في 2022

أظهر تقرير صادر عن بنك ميتسوبيشي يو بين دُول الْخليج جميعها في 2022، كنسبة ... مئوية من الناتج المحلي الإجمالي. كما جاءت في ميزان الحساب الجاري كنسبة من الناتج المحلّي الإجمالي العام الماضي بعد قطر، متوقعاً أن تحافظ على مركزها الثاني خليجياً في 2023.

وبيَّن البنك في تقرير حول توقعاته لمنطقة الشرق الأوسط لعام 2023، أنّ الكويت حقّقت ثاني أعلى معدل بنمو الناتج المحلى

الإجمالي الحقيقي بين دول مجلس التعاون في 2022، بعد أن بلغ 6.4

percent this year, which is the lowest expected rate among the Gulf economies.

According to the bank, Kuwait has good liquidity, warning of continued political differences that may affect the rating, indicating that away from oil, the non-oil sector is booming, and the prospects for domestic demand are stable, as data indicates the expansion of the labor market and renewed growth in the number of expatriates, in addition to a steady credit expansion despite the rise in interest rates.

Source (Al-Rai Kuwaiti Newspaper, Edited)